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Til beslutningsforslag nr. B 92. Betænkning afgivet af Socialudvalget den 19. maj 1994 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  o m  t i l s k u d  t i l  b ø r n e p a s n i n g  

[af Else Winther Andersen (V) og Pia Christmas-Møller (KF) m.fl.] 

Udvalget har behandlet beslutningsforslaget 
i nogle møder. 

Endvidere har udvalget modtaget en skrift- 
lig henvendelse fra Landbrugets Rådgivnings- 
center. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af Det Konservative Folkepartis og 
Venstres medlemmer) beslutningsforslaget til 
forkastelse. 

Et mindretal inden for flertallet (Frem- 
skridtspartiets medlem af udvalget) bemærker 
i øvrigt, at mindretallet fuldt ud støtter princip- 
pet om, at pengene følger barnet i forhold til 
børnepasning, men nærværende beslutnings- 
forslag er ikke den rigtige løsning. 

Der er ingen tvivl om, at der er behov for 
valgfrihed i forhold til bømepasning, ligesom 
der skal indføres reel fri konkurrence mellem 
offentlige og private pasningstilbud. Ligeledes 
er det vigtigt, at kvaliteten bedres og priserne 
reduceres. 

Det gøres bedst ved at indføre 100 pct. for- 
ældrebetaling samtidig med mærkbare skatte- 
lettelser, så det er muligt for forældrene at be- 
tale prisen. Det vil bevirke, at institutionerne, 
såvel offentlige som private, skal konkurrere 
om kunderne, hvilket vil bevirke, at priserne 
vil falde og kvaliteten stige. 

Problemet med det nuværende system er 
væsentligst, at forbrugeren (forældrene) ikke 
kan sammenligne prisen med produktets kvali- 
tet, for forbrugeren betaler højst 30 pct. af den 
faktiske pris. Det betyder, at forbrugeren kun 
sammenholder kvaliteten med højst 30 pct. af 
den faktiske pris. Forbrugeren glemmer nemt, 
at der samtidig betales 70 pct. mere via skatten. 

Skattelettelserne i forbindelse med indførel- 
se af 100 pct. forældrebetaling kan med fordel 
ske ved indførelse af et »familiefradrag«, som 
skal fungere på følgende måde: 

Børn fødes reelt med et personfradrag, men 
bruger det sjældent før i 15-16-års-alderen. 
Fradraget er således spildt. Hvis forældrene fik 
mulighed for at udnytte børnenes uudnyttede 
bundfradrag, ville det give forældrene mulig- 
hed for at betale den fulde pris samtidig med, 
at fradragets samlede størrelse ville være af- 
hængig af antallet af børn og dermed være ret- 
færdigt i forhold til udgifterne til børnepas- 
ning. 

Endelig kan det påpeges, at indførelse af 
ovenstående ordning vil give forældrene en re- 
el mulighed for at vælge, om den ene ægtefælle 
vil gå hjemme og selv varetage opdragelsen og 
pasningen af bømene, hvilket alt andet lige er 
det sundeste for børnene. 

Et mindretal (Det Konservative Folkepartis 
og Venstres medlemmer af udvalget) indstiller 
beslutningsforslaget til vedtagelse uændret. 
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Jørn Pedersen (S) Taanquist (S) nfmd. Peder Sass (S) Bjarne Laustsen (S) 

Jan Petersen (S) Grete Schødts (S) Sonja Albrink (CD) Dorit Myltoft (RV) 

Lysholm Christensen (KRF) fmd. Pia Christmas-Møller (KF) Per Tærsbøl (KF) 

Grethe Fenger Møller (KF) Eva Kjer Hansen (V) Bertel Haarder (V) 

Else Winther Andersen (V) Tom Behnke (FP) Lilli Gyldenkilde (SF) 


